
Dansk Skak Union 

 
Referat af Hovedbestyrelsesmøde  
 
Søndag d. 24. marts 2024 kl. 10.30 på  
Hotel Svendborg 
Centrumpladsen 1 
5700 Svendborg 
Dagsorden:  

1. Godkendelse af dagsorden 
2. Godkendelse af referat af HB-mødet d. 19. marts 2023 
3. Forretningsudvalgets beretning  
4. Økonomi og regnskab  
5. Arvesag 
6. Divisionsturneringen – fastlæggelse af datoer 
7. Divisionsturneringen – fastlæggelse af grupper  
8. Divisionsturneringen – match- eller brætpoint 
9. Dansk Skak Unions rating system – Jens I. Madsen deltager under punktet.  
10. Forslag til Reglementsændring for DM i Lyn- og hurtigskak 
11. Delegeretmødet – FUs forslag om ændring af lovenes § 4 
12. Delegeretmødet – øvrige forslag  
13. Et bogprojekt – John Rendboe deltager under punktet 
14. Ungdomselite projekt  
15. Larsen arkivet  
16. Personsag  
17. Hæderstegn og Initiativpriser 
18. Nordisk Skakforbund - ungdomsturneringer 
19. Flere kvinder i Skakklubberne 
20. Valg  

a. Repræsentation i FIDE og ECU  
b. Repræsentation i Nordisk Skakforbund  
c. Repræsentation i Tankesportsforbundet  
d. Rating komitéen  
e. Dansk Skaksalg ApS bestyrelse (udgår) 
f. Turneringskomite til Divisionsturneringen  
g. Divisionsturneringsudvalg  
h. Divisionsturneringsleder  

21. Nyt fra hovedkredsene  
22. Næste periodes HB-møder  

Eventuelt  
 
Deltagere:  
FU-medlemmer:  Poul Jacobsen (PJ) - Poul Guldbæk Olesen (PGO) - Arild Rimestad (AR), Jesper 
Scherling Fris (JF) og Palle Halkier Jørgensen (PH).  
Hovedkredsrepræsentanter:  Holger Lodahl, 1. HK (HL)* (deltog online) – Niels Steen Larsen, 2. 
HK (NSL) – Michael V. Nielsen, 3. HK (MVN) – Søren Krabbenhøft, SJ-HK (SK) – Claus Andersen 6. 
HK (CA) ** - Bjarne Sønderstrup, 7. HK (BS) – Morten Fabrin, 9. HK (MF).   
Jacob Werner, 8. HK (JW)** deltog ikke. 
Alle deltagere har en stemme på nær **, som har to stemmer og *, som har 3 stemmer 
 

Referat: 

PJ bød velkommen og JF blev valgt til ordstyrer.  

PJ oplyste, at Jens Ingemann Madsen desværre alligevel ikke kunne deltage i mødet, samt at John 

Rendboe ville deltage under punkt 13. 
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1. Godkendelse af dagsorden 
 
Dagsordenen blev godkendt med den bemærkning om punkt 2, at det drejer sig om godkendelse 
af referatet af mødet den 19. november 2023. 
 
 
2. Godkendelse af referat af HB-mødet den 19. november 2023 
 
Referatet blev godkendt. 
 
Forslaget om at acceptere det grønlandske skakforbunds ansøgning om optagelse som associeret 
medlem af Fide er godkendt ved en mailafstemning.  
 
Ifølge gældende Fide Charter gælder nedenstående vilkår for associerede medlemmer af Fide  
Art. 14 Affiliated Organisations  
14.1 The General Assembly, following an advisory opinion of the Council, can be admitted as 
Affiliated Organisations: a) organisations grouping Member Federations; b) associations or 
organisations which represent some regions or transnational territories; c) associations or other 
organisations representing people with a common ground or with same interests on some specific 
chess activities.  
14.2 Affiliated Organisations have the right to take part in FIDE Congresses and in the General 
Assembly, without voting.  
14.3 Affiliated Organisations can organise and participate in some specific FIDE competitions or 
events, according with FIDE rules and regulations.  
14.4 Affiliated Organisations can be authorised to organise events under the auspices of FIDE.  
14.5 Affiliated Organisations can be temporarily suspended or permanently expelled by the General 
Assembly, for just cause. 
 
3. Forretningsudvalgets beretning 
 
PJ tilføjede til den skriftlige beretning bl.a., at det netop påbegyndte DM-stævne fungerer med 
sædvanlig effektivitet, og at også den nye begyndergruppe med 25 deltagere forløber fint.  
På forespørgsel fra BS oplystes, at det ikke vides, hvorfor en række af vore stærkeste spillere ikke 
deltager, og BS nævnte, at de bør stille op til DM, når de ønsker at spille OL og EM.  
HL nævnte bl.a., at der bliver brugt for mange penge på f.eks. EM. 
MF spurgte, om det er lykkedes at besætte den opslåede post som pokalturneringsleder. PJ 
svarede, at han selv vil tage sig af det, hvis der ikke findes en leder i de vestfynske klubber, da 
stævnet holdes i Middelfart. FU vil omstrukturere sine opgaver lidt. 
 
 
4. Økonomi og regnskab 
 
PGO oplyste, at regnskabet for 2023 er offentliggjort på www.skak.dk og nævnte bl.a., at der er 
opnået et overskud på ca. 210.000 kr. mod et budgetteret underskud på ca. 68.000 kr. 
Forklaringen herpå er bl.a., at der er modtaget ca. 103.000 fra Johs. Johnsens fond, der er blevet 
opløst, og kapitalen udbetalt, ligesom der har været en række  mindre besparelser på f.eks. 
elitestøtte, breddeskak og IT. Revisionen har bemærket, at regnskabet er præget af mange 
efterposteringer. Medlemsfremgangen (til 4400 mod budgetteret 4100) giver en positiv effekt på 
2024-regnskabet. Det er hensigten at skifte det nuværende økonomisystem (Winkas) ud med et 
nyt økonomisystem. På nuværende tidspunkt vurderes økonomisystemerne E-conomic og Dinero, 
der er brugervenlige samt billige. Pga. lovgivning er det nødvendigt at overgå til digital bogføring, 
hvilket både E-conomic og Dinero understøtter. 

http://www.skak.dk/
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I forhold til unionens frie midler orienterede HL om, at det er muligt at opnå en favorable 
forrentning ved at binde pengene i længere perioder. F.eks. giver Nordea 2,7% p.a. ved at binde 
pengene i 3-6 måneder. 
 
 
5. Arvesag 
 
Behandlet fortroligt 
 
 
6. Divisionsturneringen – fastlæggelse af datoer 
 
Det blev bemærket at de to sidste runder i Bundesligaen 2024/25 kolliderer med de to første 
runder af landsholdsklassen i 2025, men dette kan der ikke ændres på. 
Af hensyn til deltagerne i European Chess Club Cup blev starten den 26.-27. oktober for 
Skakligaen flyttet en uge til 2.-3. november. 1. runde for 1. division blev flyttet fra den 27. oktober 
til den 3. november. Datoen for oprykningskampe den 6. april ”2024” blev rettet til 2025. Med 
disse ændringer blev forslaget vedtaget. 
 
 
7. Divisionsturneringen – fastlæggelse af grupper 
 
Gruppeinddelingen i den kommende 1. division må afvente udfaldet af nedrykningen fra 
Skakligaen og af kvalifikationskampen mellem Viby og Øbro 2. Inddelingen forventes at kunne 
foretages på HB-mødet i juni 2024. 
HB tilsluttede sig, at MF tilretter reglementet for divisionsturneringen på baggrund af den reform, 
der blev vedtaget den 30. september 2023. MF oplyste, at han forventer at kunne gøre dette inden 
udgangen af april 2024.   
 
 
8. Divisionsturneringen – match- eller brætpoint 
 
PJ oplyste, at de klubber, der de forløbne to sæsoner i Skakligaen har spillet med matchpoint frem 
for brætpoint, i neutral form må høres om deres ønsker fremover. HB vil være tilbøjelig til at følge 
flertallets ønsker, men forbeholder sig at korrigere i tilfælde af et knebent afstemningsresultat. 
Spørgsmålet forventes afgjort af HB i juni 2024. Der er ikke på det foreliggende grundlag 
anledning til at spørge klubberne i 1. division.  
 
 
9. Dansk Skak Unions ratingsystem 
 
Jens Ingemann Madsen var som tidligere nævnt forhindret i at kunne deltage. PJ forelagde sagen. 
MF fremhævede en række punkter, der kunne give anledning til skepsis ved den foreslåede 
reform. 
HB besluttede at afholde et snarligt onlinemøde om sagen med deltagelse af Jens Ingemann 
Madsen. Det blev nævnt, at en eventuel ændring måske først burde træde i kraft 1. juni 2024 og 
ikke 1. maj. 
Der var i HB overvejende ønske om, at emnet ikke kunne afgøres uden at have Jens Ingemann 
Madsen med i drøftelsen. Sagen blev derfor udsat til behandling på et onlinemøde i HB.   
 
 
10. Forslag til reglementsændring for DM i Hurtig- og Lynskak 
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De foreslåede ændringer blev enstemmigt vedtaget. 
 
 
11. Delegeretmødet – FUs forslag om ændring af lovenes §4 
 
Poul Guldbæk Olesen præsenterede FUs forslag, men nævnte, at også andre løsninger kunne 
komme på tale, f.eks fritagelse for unionsmedlemsskab for børnemedlemmer eller en 
tidsbegrænsning på f.eks. 3 eller 6 måneder inden indmeldelse i unionen. 
MF fandt, at det stillede forslag rejste en række fortolkningsspørgsmål, og at det både 
indholdsmæssigt og juridisk/teknisk var uegnet til at bringe os nærmere en løsning. Han så 
derimod perspektiver i de drøftelser, der er i gang mellem Henrik Andersen fra Skak for Sjov og 
CA, og at det er ad den vej, der bør fortsættes. Han opfordrede FU til, som tidligere sket pr. mail, at 
trække forslaget tilbage.  
CA foreslog, at man kontakter de klubber, der har en vedtægtsstridig ordning. Han vil gerne tage 
sig af denne kontakt og derefter tage et møde med Henrik Andersen i København. 
NSL tilsluttede sig, at forslaget bør trækkes. Han har stor tillid til, at CA og Henrik Andersen kan nå 
frem ril noget fornuftigt, eventuelt med en grænse ved 10 eller 12 år. 
FU besluttede herefter at trække sit forslag. HB nedsatte et udvalg bestående af CA, AR og Henrik 
Andersen til at fortsætte arbejdet med sagen. 
 
 
12. Delegeretmødet – øvrige forslag 
 
A) Der var enighed om at opfordre klubberne til at stemme imod forslaget fra Aars Skakklub og 
Skørping Skakklub om ændring af reglementet for divisionsturneringen. HB overlod til MF at 
præsentere HBs holdninger på delegeretmødet. 
B) Forslaget om ændring af lovenes § 4 trækkes tilbage, jf. punkt 11 foran. 
C) Der var fuld tilslutning til ændringerne i § 3 på grund af ophøret med udgivelse af 
klubfortegnelse/almanak og med salg af skakartikler. 
D) Der var fuld tilslutning til den foreslåede ændring af § 6 om fristen for at stille forslag til 
delegeretmødet. 
E) Der var fuld tilslutning til den foreslåede ændring af § 7. 
 
 
13. Et bogprojekt 
 
John Rendboe deltog under dette punkt og oplyste, at han overvejer at udarbejde en ”håndbog” til 
klubberne med henblik på indslusningen af nye medlemmer. Han redegjorde nærmere for sine 
ideer. 
PJ takkede John Rendboe for præsentationen, og HB besluttede at anmode John Rendboe om at 
udarbejde et detaljeret forslag med budget. 
 
 
14. Ungdomseliteprojekt 
 
Punktet blev behandlet i fortrolighed. 
PJ oplyste, at de indsamlede midler vil blive brugt på ungdomseliten som tilsigtet. 
 
 
15. Larsen-arkivet 
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Poul Jacobsen orienterede om, at den del af Bent Larsen-arkivet (ca. 95%), som Det Kongelige 
Bibliotek ikke skulle bruge, pt opbevares aflåst. FU foreslår en udvidelse af unionens lager i Vejle 
med henblik på anbringelse af arkivet her, som en form for museum.   
HL udtalte sig imod at bruge penge på en sådan udvidelse, idet der ikke er redegjort for, hvad man 
vil udstille og hvad der er i de Larsen kasser. Desuden er der ingen prognose for åbningstid ej 
heller antal besøgende. Prisen for ”museet” er ca. 25.000 DKK pr. år, de penge ville være bedre 
anvendt til løn for turneringledere for eks. Pokalturneringen. 
For forslaget stemte NSL, MN, SK, CA, BS, MF, PJ, PGO og AR, i alt 10 stemmer. 
Imod forslaget stemte HL, i alt 3 stemmer. 
PH og JF undlod at stemme. 
Forslaget var herefter vedtaget. 
 
 
16. Personsag 
 
Punktet blev behandlet i fortrolighed. 
Det besluttedes at udnævne Erik B. Andresen til æresmedlem af unionen. 
 
17. Hæderstegn og initiativpriser 
 
Alle indstillinger godkendtes, og de fremlagte diplomer blev underskrevet. 
 
 
18. Nordisk Skakforbund – ungdomsturneringer 
 
HB tilsluttede sig enstemmigt følgende oplæg: 
De senere år har DSU hensat midler til at udjævne udgiften når Danmark skulle være vært for NSF-
turneringen, og betale for spillere og nødvendige officials ophold og fortæring. Med seneste 
beslutningen i NSF, skal værtslandet ikke længere betale for alle deltagernes ophold og fortæring, 
men udelukkende de omkostninger, som er forbundet med stævnets afvikling, dvs. evt. husleje, leder 
omkostninger, erindringspræmier osv. På den måde bliver stævnet væsentlig billigere at afvikle. 
Konsekvensen af beslutningen er for danske deltageres vedkommende, at de selv skal betale for at 
være med i NSF stævner fremover, både i Danmark og de øvrige Nordiske lande. HB er blevet bedt om 
at overveje om DSU fortsat skal støtte danske deltagere og betale en del af deres omkostninger ved at 
deltage, såvel i DK som i udlandet. I februar 2024 havde vi 10 spillere med til NM i Finland, HB skal 
tage stilling til om vi vil støtte de 10 spilleres ophold, da de var til U-NM i Finland i februar (200 € x 
10 = 2000 €). 
 
 
19. Flere kvinder i skakklubberne 
 
PJ orienterede om drøftelserne i anledning af den i Danmark forholdsvis lave andel af kvindelige 
medlemmer i skakklubberne. Han oplyste, at der lørdag den 30. marts 2024 under DM afholdes en 
workshop om emnet under ledelse af Esmat Guindy. 
På HLs opfordring ville PJ på de nærmest kommende HB-møder sætte kvindeskak på som fast 
punkt på dagsordenen. 
 
20. Valg 
 
Følgende valgtes: 

a) FIDE og ECU   PJ 
b) Nordisk Skakforbund  PJ 
c) Tankesportsforbundet  JF 
d) Rating-komiteen  udgår 
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e) Dansk Skak Salg  udgår 
f) Turneringskomite divisionsturneringen.  Lars Johansen, Kenneth Varberg og Michael 
Nielsen 
g) Divisionsturneringsudvalg   Leif Hamborg, Hans Milter, JF og BS 
h) Divisionsturneringsleder  Hans Milter 

 
21. Nyt fra hovedkredsene 
 
Der henvises til bilag med hovedkredsenes bidrag. 
 
 
22. Næste periodes HB-møder 
 
HB-møder afholdes søndag den 16. juni (online), søndag den 25. august, lørdag den 23. og søndag 
den 24. november 2024 og søndag den 16. marts 2025 (ikke palmesøndag på grund af sen påske). 
FU-møder lørdag den 24. august, fredag den 22. november 2024 og lørdag den 15. marts 2025 
 
 
23. Eventuelt 
 
PJ opfordrede til at oprette begynderturneringer i hovedkredsene. 


